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Změna klimatu s sebou přináší mnoho nega�vních 
důsledků, které můžeme u nás pozorovat již nyní. 
Přetrvávající sucho ohrožující úrodu zemědělců i naše 
lesy, snižování hladiny spodních vod, tropické dny 
a noci ve městech, která se stávají neobyvatelnými. 
Svým chováním může společnost dopady změny 
klimatu mírnit. Zároveň se však musíme umět 
měnícím se podmínkám přizpůsobit.

Za zrodem inicia�vy Sázíme budoucnost stál 
úspěch kampaně Stromy svobody, kterou Nadace 
Partnerství přispěla k oslavám 100 let Československa. 
V hledání stromů pamětníků, v síle příběhů předků, 
kteří je vysazovali, i ve výsadbě nových stromů na 
podzim 2018 (celkem jich bylo 7.755) opakovaně 
zažívali obrovskou energii i vztah lidí k rodnému místu 
symbolizovaného stromem. Organizátoři začali 
přemýšlet, jak překlopit energii spojenou s minulos� 
do pozi�vní inicia�vy zaměřené na budoucnost. 
V kontextu dnešní klima�cké výzvy. Protože stromy 
nejsou jen pozi�vními symboly, jsou i účinným 
nástrojem, jak zmírňovat dopady změn klimatu. 

Klima se v průběhu doby vždy měnilo, avšak 
tentokrát je z měření jasné, že k oteplování 

planety převážnou měrou přispívá lidská činnost. 
Z tohoto důvodu je nezbytné zaměřit se na odstraně-
ní příčiny, tj. snížení koncentrace CO2 a dalších 
skleníkových plynů v atmosféře. Jedná se o globální 
problém, který bude vyžadovat celosvětové zapojení 
a spolupráci každého z nás.

Rozhodujícím impulsem pro celý tým tehdy byla 

atmosféra mezi pě� sty účastníky výsadby stolipé Aleje 
svobody pod Řípem ke stému výročí Československa 
v sobotu 17. listopadu 2018. I když  jámy  byly 
připravené, všichni si pěkně mákli, aby zatloukli kůly 
do vyprahlé, utužené půdy, a vysazenou lípu pěkně 
upevnili a pořádně zalili. V tu chvíli vznikla myšlenka  
vysadit 10 milionů stromů. Za každého Čecha a Češku 
jeden, společně hlavou, srdcem i rukama. Takto vznikl 
projekt Sázíme budoucnost.

Naše výsadba z 22. října měla také silnou 
atmosféru.  V deš�vém a sychravém dopoledni se nám 
s vypě�m sil nakonec podařilo všechny naplánované 
stromy dostat do země.  Na víc už jsme neměli chuť ani 
sílu. A druhý den, v krásnou slunnou neděli, jsme 
dokončili zbytek. Zatloukli jsme kůly, stromy vyvázali 
a opatřili chráničkami.  Vysadili jsem i náhradní strom 
za loni odcizenou hrušeň.  Vše bylo řádně zalito.

Jsem velice ráda, že jsme letos mohli výsadbu 
uskutečnit. Realizaci projektu podpořila Nadace ČEZ 
částkou téměř 50 �síc korun. Doufám, že se v příš�m 
roce podaří znovu nějaké finance získat a ve výsadbě v 
okolí našeho městyse budeme pokračovat.  

V PROJEKTU SÁZÍME BUDOUCNOST  JIŽ  BYLO 
SPOLEČNĚ  VYSÁZENO  2.049.684 STROMŮ

Tím ale akce nekončí. Stromy potřebují nadále 
zalévat a zapěstovat jejich koruny.  S řezem stromů 
nám přislíbili pomoc místní zahrádkáři. Se zálivkou 
může pomoci každý z Vás. Konev i voda budou 
pravidelně k dispozici.

Dana Augus�nová
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ÚVODNÍ SLOVO
Blíží se konec roku, šeď silnic 

pokryly první vločky sněhu a k 
horké čokoládě, kávě nebo čaji 

Vám neseme poslední letošní zpravodaj. Zde je malá ochutnávka toho, na co se 
můžete těšit pro tentokrát.

Do nového roku 2023 přejeme hodně zdraví, pohody a hlavně smíchu, 
protože s úsměvem jde všechno lépe. Příjemné čtení adventního zpravodaje  
KRÁSNÉ VÁNOCE A ŠŤASTNÝ NOVÝ ROK 2023!  Eva Lisá

Poslední měsíce byly náročné a spousta z nás čerpá sílu v přírodě - na 
podzimním tvoření jsme vyráběli ptačí budky a v tomto čísle se dozvíte, koho 
v nich můžeme v přírodě "načapat", pokud vydržíte v klidu. Za neživou, ale 
neméně krásnou, přírodou nás zavede článek o ametystech - nejen 
hostákovských. Dále zjis�te, co nám poroste v naší obecní komunitní aleji. 
A díky částečné opravě povrchu mostu přes řeku u Pily můžeme vyrazit do 
přírody zase o trochu bezpečněji, více v článku.

Bez povšimnu� nezůstane určitě článek, kde se představí stávající i noví 
zastupitelé. Věnujeme se i čerstvě zrekonstruovanému "lékařskému domu" - 
pokud jste nes�hli slavnostní zahájení, nesmutněte a začtěte se do 
následujících stránek.

Aniž bychom to při výběru tématu do rubriky Šikovné vladislavské ručičky 
tušili, zvolili jsme téma víc než aktuální – voda – topení – plyn.

Prostor samozřejmě dostanou tradiční rubriky jako jsou zápisy ze zasedání 
zastupitelstva a rady, a veterinární okénko, kde paní doktorka zvolila téma 
kastrace fen a koček – dozvíme se, jak se správně rozhodnout z pohledu 
odborníka na slovo vzatého. Od vážných témat k zábavě – dobrovolníci ze 
seskupení Kluziště pro Vás zorganizovali kouzelné odpoledne s Harry Po�erem 
a také Halloween party, při které mrazilo v zádech. Lenka Vaverková s rodinou 
a přáteli uspořádala v okolí Hospůdky u hřiště tradiční drakiádu či pohádkovou 
cestu s lampionem. Mrkněte, třeba se najdete na některé z reportážních fotek. 
Rovněž máme zfotodokumentováno podzimní tvoření, a vánoční setkání, na 

kterém jste si mohli vyrobit adventní věnec. O historii věnců se více dozvíte 
v samostatném článku. Přečtete si i o akcích, které se konaly v základní škole 
Vladislav.

Tento rok pomalu končí a nový klepe na dveře. Přehled nejen našich akcí 
plánovaných na první polovinu příš�ho roku naleznete na poslední stránce 
tohoto čísla. V tomto předvánočním čase bychom Vám za celý Komunitní výbor 
Vladislav, který vytváří tento zpravodaj, ale i za ty, kteří nám s ním pomáhají, 
chtěli poděkovat za Vaši přízeň v letošním roce a do následujících dní popřát, 
abyste letošní vánoční svátky prožili pokud možno v klidu a pohodě, beze shonu 
a v kruhu svých nejbližších.
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Úvodní slovo duchovního správce farnos�

P. Vojtěch Loub, duchovní správce farnos�

Milí obyvatelé Vladislavi, přejeme vám požehnaný adventní čas, ať blížící se 
svátky přinesou do vašeho života světlo, které si nemůžeme sami vyrobit, ale 
můžeme ho přijmout od Toho, který se pro nás stal člověkem a světlem i v těch 
nejhlubších temnotách.

P. Pavel Opatřil, statutární zástupce farnos�

S každou změnou přichází nové výzvy a také nové otazníky. Vzhledem ke 
zmenšujícímu se počtu kněží došlo k tomu, že ve vladislavském kostele nebude 
slavena mše svatá v neděli, jak tomu bylo doposud, ale v pondělí (do konce roku 
2022), resp. v úterý (od ledna 2023). Není to změna vítaná, nicméně je nutná, 
jelikož musíme v dlouhodobém horizontu přemýšlet nad udržitelnos� duchovní 
služby, kterou jsou kněží třebíčského děkanátu schopni pravidelně na různých 
místech poskytovat. Nedělní bohoslužba zůstává zachována v kostele ve 
Střížově, případně je možné dojet i do Třebíče, kde se – vzhledem k rela�vně 
velkému počtu věřících – slaví nedělní mše svaté v různých časech v průběhu 

celého dopoledne a dokonce i večer. Samozřejmě to nenahradí bohoslužbu v 
„našem kostele“ – také proto je nabídnuta možnost mše svaté ve všední den, 
aby vladislavský kostel nezůstal jen místní kulturní památkou náboženského 
charakteru, ale byl skutečně živým duchovním centrem obce. Zda tomu tak 
skutečně bude, záleží na každém z nás, nakolik budeme svou přítomnos� i 
modlitbami kostel „oživovat“. Jako bájný Golem bez šému by zůstal jen 
nehybnou, byť zajímavou sochou, tak i kostel bez věřících by sice nepozbyl svou 
kulturní a historickou hodnotu, ale míjel by se s účelem, pro který byl zbudován. 
Těším se proto, že se budeme scházet v živém společenství, které se stane 
duchovním obohacením pro všechny obyvatele Vladislavi.

Milí obyvatelé Vladislavi,
během letošního podzimu došlo ke změně ve správcovství farnos� Vladislav, 

Koněšín a Střížov-Číměř. P. Jindřich Zdeněk Charouz, který měl farnos� ve správě, 
byl povolán do kláštera v Želivě. Koněšín si vzal na starost P. Štěpán Trčka, 
administrátor ve Valči, duchovním správcem farnos� Vladislav a Střížov-Číměř se 
stal P. Vojtěch Loub (farář v Třebíči-Jejkově), materiální provoz těchto dvou 
farnos� pak vzal na svá bedra P. Pavel Opatřil (farář v bazilice sv. Prokopa). 

Adventní posezení 

V tomto duchu jsme jako spousta obcí kolem nás pořádali u nás první 
(s ohledem na pozi�vní ohlas pevně věříme že ne poslední) ročník adventního 
tvoření. Jak jste se mohli dočíst na obecních stránkách ve stejnou dobu se tvořilo 
na mnoha jiných místech, takže jsme byli velice mile překvapení hojnou účas� na 
našich vánočních dílničkách. Vyráběli jsme adventní věnce, věnce na dveře, 
dekorace ve tvaru stromečku i nalepené dekorace na dřevěných plátech. Kdo 
chtěl, mohl si větve na věnec namotat sám, kdo se na to necí�l, využil už 
namotaných věnců. Společně s dětmi jsme ozdobili stromek u hasičky a zmrzlé 
ručičky si pak všichni mohli zahřát - dě� u teplé palačinky, dospělí při hrnku  

speciálního vánočního punče zvaný bowle. Se svými výtvory se pak mohli všichni 
zájemci vyfo�t v našem vánočním fotokoutku. Děkujeme všem, kteří s námi přišli 
strávit příjemné odpoledne a doufáme, že výrobky které jste si u nás vyrobili, vám 
doma navodí trochu vánoční nálady v dnešní uspěchané době. Také děkujeme 
těm, kteří si s námi přišli jen popovídat u punče a dobrot, které jsme pro vás 
napekli. Vzhledem k tomu že jsme si tentokrát celou akci financovali z vlastních 
prostředků, bychom chtěli poděkovat za vaše příspěvky na materiál. Celou akci 
pro vás připravil komunitní výbor za vydatné pomoci celé rodiny Jany 
Suchánkové, která si vzala na starost palačinkárnu. Rovněž děkujeme všem, kteří 
nám přispěli materiálem na omotání věnců a dřevěnými ovály. Ve zpravodaji vám 
nabídneme malou ochutnávku toho, jak jsme si to užili. Pokud jsme vás navnadili, 
neváhejte a podívejte se na naše FB stránky, kde najdete další fotky.

Máme za sebou první adventní neděli. Je to období dlouhých nocí 
a krátkých dní, kdy se snažíme trochu toho světla dovézt do našich 

domovů zdobením se světýlky i bez nich. Především by ale advent měl být 
dobou rozjímání a těšení se na Vánoce. 

Eva Lisá, foto: Jakub Mokrý
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Halloween party

V sobotu 29. října se na kluziš� ve Vladislavi uskutečnila Halloween party. 
Akce se zúčastnilo přes 70 dě�, aby oslavily tento stále více populární 

svátek. Začátek byl naplánován na tře� hodinu odpolední a mnoho nebojác-
ných dě� zde vydrželo až do večera, kdy se kluziště pomalu ponořilo do tmy, 
která všemu dodala na atmosféře. Pro dě� zde bylo jako vždy nachystáno 
několik zajímavých soutěží a ak�vit, jako např. zdobení balonků, opékání 
marshmallows, tancování, nebo pro tuto akci již tradiční hra dýňovaná a dýňová 
tombola. Soutěžení tentokrát neunikli ani rodiče, kteří museli ve spolupráci se 
svými dětmi skákat v pytli a pokusit se porazit své pro�hráče. Do soutěže se 
krom rodičů zapojila i jedna babička, které ještě jednou děkujeme a obdivujeme 
úctyhodný výkon. Nechybělo vyhlášení vítězů, a to hned ve třech kategoriích: 

nejhezčí obrázek, nejhezčí vyřezávaná dýně a nejstrašidelnější maska. Vítězové 
se našli nejen mezi dětmi, ale také mezi dospělými. Celou akcí opět provázel DJ 
Ludwa, nechybělo ani bohaté občerstvení. Ještě jednou moc děkujeme všem, 
kdo se Halloween party zúčastnili, i těm, kteří ji pomáhali připravit. Zároveň byl 
Halloween, jak už bývá zvykem, poslední akcí na kluziš� v letošní sezoně. Všem 
bychom �mto chtěli poděkovat za přízeň a doufáme, že se budeme společně 
potkávat i nadále. O akcích, které bude „TJ Vladislav – Sport pro všechny“ 
v příš�m roce pořádat, Vás budeme informovat na facebooku @KluzisteVladi-
slav, prostřednictvím obecního rozhlasu, nebo zde ve zpravodaji. Závěrem nám 
dovolte popřát Vám pokojný advent, pohodové proži� Vánoc a šťastný vstup do 
nového roku.     Tým Kluziště Vladislav

Co symbolizuje adventní věnec?

Poprvé byl věnec pouze se 4 svícemi zaznamenán v kostele v Cáchách. Ačkoliv 
jsou první zmínky o adventním věnci u katolíků v jižní čás� Německa, později se 
adventní věnec objevil i v protestantském prostředí na severu země, potom 
v sousedních zemích a emigran� si tento zvyk dovezli s sebou až do Severní a Jižní 
Ameriky.

Dostala jsem záludnou otázku. "Teto a kde se vlastně vzal ten zvyk zapalovat 
svíčky na tom věnečku? " A protože jsem si nebyla úplně jistá, trochu jsem 
zapátrala na internetu ....

Tradice svíček na adventním věnci je stará téměř 200 let. V roce 1839 
v Záchranném ústavu pro opuštěné dě� v Hamburku mladý pedagog a teolog 
Johann Hinrich Wichern pověsil před vánocemi od stropu dřevěný kruh se svícemi. 
Byl to v podstatě adventní kalendář pro dě� z chudobince se 23 svícemi po obvodu 
- 4 velkými bílými a 19 malými červenými. Denně během krátké pobožnos�, 
nejprve v polední přestávce a později za svítání, byla zapálena jedna svíce. Teprve 
o 12 let později v roce 1851 byla celá jídelna tohoto Záchranného ústavu i věnec 
ozdobeny jedlovými větvičkami. Tento zvyk se rychle šířil.

Tradiční adventní věnce zdobí během adventu kostely dodnes. Kruhový tvar 
symbolizuje slunce nebo taky věčný život. Stálezelené rostliny jsou symbolem 
života jako takového. Tradiční barva adventního věnce je červená a zelená. 
Červená upomíná na krev Kristovu prolitou za spásu světa, obě barvy pak 
symbolizují život. Jako ozdoba se používají mimo jiné jablíčka jako symbol plodů 

života.
Na adventní věnec na stole neodmyslitelně patří svíčky - většinou čtyři. Každá 

svíce na adventním věnci má své jméno.
Na první neděli adventní je zapálena svíce Izaijášova neboli „svíce proroků“ na 

památku proroků, kteří předpověděli narození Ježíše Krista. Tato svíčka představu-
je naději a očekávání, bývá také označována svíce Naděje.

Na druhou neděli adventní je zapálena „ svíčka betlémská" nebo také Janova , 
která symbolizuje Kristovy jesle a bývá také označována svíce Míru.

Na tře� neděli adventní je zapálena „svíčka pastýřská“ a představuje radost 
z nadcházejícího času, bývá označována za svíci Přátelství.

Na tře� neděli adventní je zapálena poslední svíce, nazývaná „andělská svíčka" 
nebo také Mariina a představuje mír a pokoj. Je rozsvícena na čtvrtou neděli 
adventní - poslední neděli před Štědrým Dnem a bývá označovaná jako svíce Lásky

Někdy se dává doprostřed pátá bílá svíčka - Kristova , která se zapaluje na Štědrý 
večer a představuje život Ježíše Krista, který má přijít na svět, je to symbol čistoty.

Napříč světem se liší barvy a někdy i počet svíček v adventním věnci,ale tato 
tradice má přeci jen jedno společné. Advent a vánoce jsou vnímány jako svátky 
klidu a tolerance a adventní věnec je jednou z hlavních symbolů adventu a vánoc. 
Takže buďme k sobě tolerantní a pokusme se nejen na adventní neděli najít 
chvilku, kdy necháme předvánoční stres a shon přede dveřmi a pojďme si ten 
letošní advent aspoň trošku užít.    Eva Lisá
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Zápis z ustavujícího zasedání zastupitelstva Městyse Vladislav 

ź  volí předsedu kontrolního výboru Zdeňku Loudovou 

Veřejné ustavující zasedání zastupitelstva městyse slavnostně zahájil 
nejstarší člen nově zvoleného zastupitelstva městyse pan Jaroslav 

Doležal přivítáním nově zvolených členů zastupitelstva a přítomných občanů. 
Následně byla ověřena platnost volby členů zastupitelstva městyse. Členové 
zastupitelstva složili slib člena zastupitelstva do rukou předsedajícího pana 
Jaroslava Doležala a ten následně složil slib do rukou dosavadního starosty 
pana Jana Havleny.

ź  zvolilo počet dlouhodobě uvolněných členů zastupitelstva městyse v počtu: 1
ź volí  Jana Havlenu uvolněným starostou městyse
ź volí Bc. Jaroslava Oborného neuvolněným místostarostou městyse

ź zřizuje finanční výbor a kontrolní výbor 

USTAVUJÍCÍ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE:

ź  volí předsedu finančního výboru Jiřího Texla

ź  určuje počet členů rady městyse na 5 
ź volí za členy rady městyse: Jaroslava Doležala, Fran�ška Dvořáka,

Jitku Krátkou

ź schvaluje jednací řád zastupitelstva městyse Vladislav
ź odměnu starostovi, místostarostovi, členům rady a předsedům finančního 

a kontrolního výboru odměnu, a to v souladu s nařízením vlády č.37/2003 ve 
znění předpisu 20/2009. Usnesení bylo schváleno počtem hlasů 14 Pro� bylo 
0 členů zastupitelstva Zdrželo se 

Představení nově zvolených zastupitelů městyse
Máme po volbách, složení zastupitelů se obměnilo, máme tu nové tváře. 

Proto jsme se rozhodli Vám nové i staronové zastupitele představit. 
Každý z nás má jiné časové či profesní možnos�, jak obci přispět. Předpokládám, 
že nikdo z nás si to tu nepřišel jen „odsedět“ a všichni nabídneme pomocnou 
ruku podle toho, „kam ho srdce táhne“ nebo kde má možnos�.

ź Jaroslav Doležal, bezpar�jní, kandidát strany Vladislav - Hostákov -Střížov 

ź MUDr. Dana Augus�nová, bezpar�jní, kandidátka strany Společně pro změnu
„Ráda bych dokončila projekt knihovny a komunitního centra jako místa
důstojného setkávání všech věkových skupin. Chtěla bych určitě pokračovat 
v přípravě zpravodaje a ak�vně tak navazovat komunikaci s občany. Prací pro
městys budu usilovat o jeho rozvoj a modernizaci.“

Každý ze zastupitelů byl na veřejném zasedání 7. 11. 2022 požádán o krátké
představení – aby napsal, proč „do toho šel“ a kandidoval jako zastupitel a jak 
nebo kde by se chtěl zapojit v následujícím volebním období. Kandidáty 
představíme v abecedním pořadí:

„Jako zastupitel chci být díky místní znalos� nápomocen při řešení záležitos� 
týkajících se Střížova.“

ź Fran�šek Dvořák,bezpar�jní, kandidát strany Vladislav - Hostákov -Střížov 

ź Jiří Texl, bezpar�jní, kandidát strany Vladislav - Hostákov - Střížov 
„V předešlých letech jsem již několikrát byl na volební kandidátce. Letos jsem 
šel do voleb jako zástupce fotbalového oddílu, ve kterém působím již mnoho 
let, dříve jak ak�vní hráč, v poslední době jako trenér „A“ mužstva a správce 
místního fotbalového hřiště a přilehlého zázemí. Doufám, že voliči budou s mou 
prací v zastupitelstvu spokojeni.“

ź MUDr. Eva Lisá - bezpar�jní, kandidátka strany Společně pro změnu 
„V nemocnici každý den vidím, jak zásadní je prevence a přijít včas, proto bych 
jako zastupitelka ráda pokračovala s preven�vními zdravotní programy. Ráda 
bych se i nadále podílela na velikonočním a adventním tvoření.“

ź Ing. Lenka Mokrá, bezpar�jní, kandidátka strany Společně pro změnu 
„Jako nová zastupitelka bych se ráda věnovala zvýšení bezpečnos� na silnici 
I/23. Dále bych chtěla pokračovat na projektu nové moderní knihovny, která 
spolu s komunitním centrem vytvoří všestranně využitelné místo pro setkávání 
občanů všech věkových kategorií.“

V zastupitestvu dále sedí :

„Pomáhám při zajišťování a pořádání akcí, které organizuje TJ Vladislav, oddíl 
kopané. Tohle jednou větou vys�huje moji le�tou angažovanost spojenou 
s místním fotbalem.“

ź Vojtěch Peroutka - bezpar�jní, kandidát strany Sportovci pro Vladislav-
Hostákov-Střížov

ź Ing. Iva Ryglová, bezpar�jní, kandidátka strany Sportovci pro Vladislav-
Hostákov-Střížov 

ź Růžena Marténková, bezpar�jní, kandidátka strany Vladislav - Hostákov -
 Střížov 

ź Zdeňka Loudová, ČSSD, kandidát strany Vladislav - Hostákov - Střížov

ź Pavlína Krčálová - bezpar�jní, kandidátka strany Sportovci pro Vladislav-
Hostákov-Střížov 

„Ráda bych pokračovala v rozšíření zelených zón pro relaxaci. Pomohu při
realizacích projektů zaměřených na životní prostředí s využíváním vypsaných
dotací. Budu pokračovat s organizací kulturně-společenských akcí pro občany.“

„Jako členka zastupitelstva naší obce bych se chtěla podílet na rozvoji sportovní 
činnos� a pohybových ak�vit dě� i dospělých.“

ź Pavel Havelka, bezpar�jní, kandidát strany Vladislav - Hostákov - Střížov

„Rád Vladislavi přispěji svými názory a zkušenostmi k jejímu dalšímu 
směřováni.”

 „Toto volební období bych chtěl přispět k rozvoji všech čás� městyse Hostákova, 
Střížova a Vladislavi. Jedním z mých cílů je pomoc při obnově lesů v majetku 
městysu po kůrovcové kalamitě.“

ź Bc. Jaroslav Oborný, bezpar�jní, kandidát strany Vladislav - Hostákov - Střížov
„ Co chci pro naše obce a občany dělat? To zkrátka nejde do jedné věty 
vměstnat.“

„Budu se plně věnovat práci pro městys Vladislav a přidružené obce Hostákov 
a Střížov. Hlavně se soustředím na projekční a stavební práce, které budou ve 
všech částech městyse probíhat.“ 

ź  Jan Havlena, bezpar�jní, kandidát strany Vladislav – Hostákov – Střížov

ź Ing. Jitka Krátká, bezpar�jní, kandidátka strany Vladislav – Hostákov – Střížov

„Znovuzvolení starostou je pro mne silnou mo�vací a závazkem do nového 
volebního období, ve kterém se budu věnovat nejen rozpracovaným 
projektům, ale i těm novým, které budou případně navrženy a zároveň budou 
mít pozi�vní vliv na rozvoj Vladislavi včetně místních čás� Hostákova 
a Střížova.“ 

Vítání občánků

V městysi Vladislav proběhlo letošní vítání občánků v sobotu 8. října. Přivítáno bylo celkem 10 dě�, z toho 6 z Vladislavi a 4 ze Smrku, 5 děvčátek a 5 chlapců. 
Po uvítání rodičů s dětmi a proslovu pana starosty, vystoupily na této společenské akci dě� z MŠ Vladislav s pásmem písniček a říkanek. Nechyběl houslový 
doprovod a básničky. Po událostech uplynulých let všichni s povděkem přijali, že se mohou bez omezení setkávat na společenských akcích. 

Eva Lisá

Radka Dvořáková
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Ze zápisů zasedání rady městyse Vladislav 
DNE  7. LISTOPADU 2022 ZASTUPITELSTVO MĚSTYSE:
ź  projednalo žádost paní Zdeňky Loudové a paní Zdeňky Lehké, o odprodej čás� 

pozemku p.č. 495/1 v katastrálním území Vladislav o výměře 62 m² a následně 
schválilo prodej pozemku p.č. 495/64 za kupní cenu ve výši 60,-Kč/m². Účelem 
prodeje je majetkoprávní vypořádání pozemku, který je využíván jako 
předzahrádka k rodinnému domu čp. 151 ve Vladislavi.

ź Diskuse:

ź rozpočtové opatření č. 16 

ź projednala a naśledně schvaĺila rozpocťové opatrění c.̌ 17 Pro: 5, pro�: 0, zdržel 
se: 0

ź Smlouvy o inves�čním úvěru v rámci programu Inves�ční úvěry Lesnictví 
č. 2258040051 na pořízení: nový traktor JOHN DEERE vč. příslušenství, nový 
čelní nakladač JOHN DEERE vč. Příslušenství

DNE 23. LISTOPADU 2022 RADA MĚSTYSE:

DNE 7. LISTOPADU 2022 RADA MĚSTYSE:

ź  projednala záměr zakoupení traktoru s čelním nakladačem pro potřeby městyse 
Vladislav za celkovou kupní cenu ve výši 1.162,390 Kč vč. DPH a v souvislos� s �m 
schvaluje uzavření:

ź na zaḱladě informací vyplývajících z jednání starosty meštyse s ředitelem 
Zaḱladní sǩoly a mateřské sǩoly Vladislav mgr. Vlas�milem Mašterou, projednala 
žad́ost rěditele školy na navyśění rozpocťu pro ZŠ a MŠ a to zejmeńa z duv̊odu 
enormnih́o navýsění cen za energie a usnesla se na tom, zě do nav́rhu rozpocťu 
městyse na rok 2023 bude u vyd́ajové kapitoly Základní a materšká sǩola 
navržena čaśtka 2.400.000 Kc.̌ 

ź projednala cenový rozpocět na opravu kolny za budovou pošty zpracovaný 
ng. Stanislavem Meřtlem, Větrný Jeníkov. Rada meštyse se usnesla na konańí 
místního sětření za prǐt́omnos� odborníků v oboru stavebnictví Ing. Jitky Krátké 
a Pavla Havelky a na základě tohoto šetření bude navrzěn nejvhodnější zpus̊ob 
opravy popř. demolice.

ź projednala zǎd́ost Diecézní charity Brno, Oblastní charity Trěbić,̌ L. Pokorneh́o 15, 
zastoupené Mgr. Petrem Jasǩem, ředitelem Oblastní charity Trěbič́ o poskytnu�́ 
financ ̌ni ́ho pr ̌i ́spe ̌vku pro rok 2023 na financova ́ní nákladu ̊ spojeny ́ch 
sposkytováním sociálních, zdravotních a návazných sluzěb, kdy požadovaná 
c ̌a ́stka c ̌ini ́ 165.000 Kc ̌. Rada městyse postupuje ža ́dost k projednání 
zastupitelstvu meštyse s doporučeniḿ poskytnu� cǎśtky ve výsǐ 50.000 Kč. 
Provede starosta.

ź projednala a naśledně schvaĺila uzavrění nájemní smlouvy na dobu neurcǐtou na 
pozemek p.č. 191 – rybniḱ v katastrálním území Strǐźǒv u Třebićě s žadatelem 
panem Miloslavem Doležalem, Střiźǒv č.p. 2, kdy naj́emní cǐní 100 Kc/̌měsić. Výsě 
naj́emného se stanovuje v uvedené výsǐ z důvodů povinnos�́ nájemce, které 
budou specifikovány v nájemní smlouve.̌ Provede miśtostarosta.

ź projednala zǎd́ost pana Pavla Vesǩrny, Vladislav č.p. 165 o pronaj́em cǎś� 
pozemku p.c.̌ 500/92 o vyḿeř̌e 64 m² pozemku za ućělem uskladnění palivového 
drěva a čaś� pozemku p.c.̌ 496/2 o vyḿeř̌e 27 m² za ućělem uskladnění 
stavebního materiálu. Rada meštyse se usnesla na uzavření nájemní smlouvy na 
dobu neurcǐtou na čaśt pozemku p.c.̌ 500/92, kdy naj́emné cǐní 10,-Kc/̌m2/rok. 
Pronaj́em cǎś� pozemku p.c.̌ 496/2 o vyḿeř̌e 27 m² se neschvaluje. 

ź projednala cenovou nabid́ku na opravu schodů před pohos�nstviḿ ve Vladislavi, 
kterou prědložil pan Petr Zims, Třebić,̌ Komenskeh́o 4, který prědpoklad́á 
provedení opravy formou tzv. kamenného koberce. Celkové náklady za materiál 
a práci cǐní 80.582 Kc.̌ Rada městyse se usnesla na konańí místního sětření 
za prǐt́omnos� odborníků v oboru stavebnictví Ing. Jitky Krátké a Pavla Havelky 
a na základě tohoto šetření bude navrzěn nejvhodnější zpus̊ob opravy 

ź projednala nav́rh smlouvy o spolupráci prǐ realizaci projektu „Cyklostezka Trěbič́ 
– Vladislav“ uzavrěné mezi Meštem Třebič́ a Městysem Vladislav. Předmětem 
smlouvy je zajištění zadání a vyhotovení projektové dokumentace pro stavební 
povolení a projektové dokumentace pro provedení stavby k zámeřu stezky pro 
pěší a cyklisty nazvané „Cyklostezka Trěbić-̌Vladislav“. Celková cǎśtka za 
projektovou dokumentaci cǐní 1.287.440 Kč vč. DPH, požadovaný podíl potom 
cǐní 325.855,20 Kc.̌ Rada městyse postupuje věc k projednańí zastupitelstvu 
meštyse. 

ź projednala cenovou nabid́ku Ing. Pavla Vidláka na zpracování projektové 
dokumentace na vybudování inzěnyŕských sí� (komunikace, parkovisťě, 
zpevněné plochy, odvodneňí desť̌ovyćh vod z ploch komunikace, odvedení 
splasǩovyćh vod, vodovod, verějné osveťleni,́ rozvody NN, plynovod) pro cca 
6 stavebních míst v lokalitě nové zástavby smeř Smrk. Celková cǎśtka za 
projektovou dokumentaci pro územní a stavební rǐźení cǐní 804.650 Kc.̌ Rada 
městyse pověřuje členku rady ing. Jitku Krat́kou, aby porovnáním s obdobnými 
projekty proveř̌ila, zda cena za požadovaný rozsah projektové dokumentace je v 
cǎse obvykla.́ 

ź uklad́á místostarostovi, aby v rámci pokracǒvańí parkových úprav v meštysi 
Vladislav projednal s projektantkou paní ing. Rulíkovou zámeř a naśledně detaily 
projektu na další etapu parkových úprav v cǎś� meštečko směr Třebić,̌ v prostoru 
před budovou zaḱladní sǩoly a v prostoru bytovyćh domů na ulici Smrcka,́ tak aby 
bylo mozňé v prub̊ěhu jarnićh mešićů roku 2023 realizovat další etapu úprav 
verějneh́o prostranství. 

ź Smlouvy o zajišťovacím převodu práva a o výpůjčce 
ź Zástavní smlouvy k pohledávkám z pojistného plnění, uzavírané mezi obcí 

jako zástavcem a PGRLF jako zástavním věřitelem 

ź Smlouvy o budoucí smlouvě o zajišťovacím převodu práva a o výpůjčce 
č. 2258040051-11 

ź Smlouvy o poskytnu� finanční podpory snížení jis�ny inves�čního úvěru 
poskytnutého Fondem v rámci programu Inves�ční úvěry Lesnictví 
č. 2259040051, na základě které PGRLF poskytne obci finanční podporu 
maximálně ve výši 581.195 Kč

ź projednala nav́rh starosty meštyse na prominu�́ nájemného vc.̌ zaĺoh na energie 
za mešiće zárí̌ a rǐj́en 2022 prak�ckému lékarǐ ve Vladislavi MUDr. Petru Kotačkovi 
a to z důvodu, že v těchto měsićích nebyla ordinace provozována a probíhala 
rekonstrukce prostor pro zrǐźení ordinace, acǩoli naj́emní smlouva byla uzavrěna 
s ućǐnnos�́ od 1. 9. 2022.

ź projednala smlouvu o smlouvě budoucí o zrǐźení večneh́o brěmene mezi 
Městysem Vladislav a společnos�́ EG.D., a.s., i.c.̌ 28085400, Brno, Lidická 
1873/36. Obsahem smlouvy je umozňění ulozění kabelového vedení nízkého 

nape�́̌ elektrické energie do pozemku p.c.̌ 1601/1 v katastraĺním území Hostákov 
v rámci stavby „Hostaḱov, Juracǩa, č.p. 22:kabel NN“. Plańovaná délka 
kabelového vedení je 9 m. Návrh výsě uṕlaty za zrǐźení večneh́o brěmene ze 
strany společnos�́ EG.D., a.s. cǐní 2.000 Kc.̌ Rada městyse uklad́á místostarostovi, 
aby jednal se spolecňos�́ EG.D., a.s., o výsǐ uṕlaty za zrǐźení

ź se na základě návrhu místostarosty městyse usneslo, že Městys Vladislav bude 
ve svazku Vodovody a kanalizace Třebíč zastupovat starosta pan Jan Havlena.

ź se na základě návrhu starosty městyse usneslo, že Městys Vladislav bude v rámci 
agendy územního plánu před Městským úřadem Třebíč, odborem územního 
plánování zastupovat místostarosta Jaroslav Oborný.

ź se na základě návrhu místostarosty městyse usneslo, že Městys Vladislav bude 
v ekologickém mikroregionu Horácko zastupovat starosta pan Jan Havlena.

ź se na základě návrhu místostarosty městyse usneslo, že Městys Vladislav bude 
v MAS Podhorácko zastupovat starosta pan Jan Havlena.

ź se ve věci návrhu na zřízení komunitního výboru usneslo na tom, že ve věci bude 
rozhodnuto na příš�m jednání zastupitelstva.

ź bere na vědomí informace podané členkou zastupitelstva paní Danou 
Augus�novou týkající se možnos� získání dotace na projekt knihovna.

ź pověřuje členku zastupitelstva paní Lenku Mokrou k zajištění informací týkajících 
se možnos� získání dotace v rámci 54. výzvy IROP – Telema�ka pro veřejnou 
dopravu na pořízení radaru pro měření rychlos� na silnici I/23 ve Vladislavi.

ź starosta městyse informoval členy zastupitelstva a přítomné občany: 

ź člen rady městyse pan Fran�šek Dvořák informoval členy zastupitelstva 
a přítomné občany, že ve spolupráci s dobrovolnými hasiči bude v nejbližší 
době na stávajícím mostě přes řeku Jihlavu u bývalého Pazderníkova mlýna 
vystavena dřevěná pochůzná lávka pro zajištění bezpečného přechodu přes 
most.

ź o zahájené opravě zdi u zdravotního střediska, kdy bylo provedena oprava 
kamenné zdi a stržení stávajícího v havarijním stavu se nacházejícího 
betonového plotu. Následně bude přistoupeno k vystavění nového plotu 
z betonových dílců a provedena celková úprava terénu.

ź občany o provedené opravě kanalizace u sokolovny ve Vladislavi 
a vybudování odvodnění místní komunikace v ulici Sokolská

ź o postupu prací na vybudování cyklostezky v úseku Vladislav – Koněšín. 
 rámci této stavby byl ve spolupráci s obcí Koněšín v lokalitě Beňůvky 
vybudován propustek přes potok a provedeny terénní úpravy.

ź uzavření nájemní smlouvy na pozemek p.č. 191 rybník o výměře 1058 m² 
v katastrálním území Střížov u Třebíče panu Miloslavu Doležalovi, bytem 
Střížov č.p. 2, za účelem neintenzivního chovu ryb a provozování rybářského 
sportu. Nájemní smlouva se uzavírá na dobu neurčitou za částku 
100 Kč/měsíčně. Podmínky nájmu budou blíže upraveny v nájemní smlouvě. 
Rada městyse pověřuje místostarostu k zajištění všech potřebných formalit 
a zajištění právní služby spojené s vypracování nájemní smlouvy. 
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KASTRACE PSA A KOČKY. ANO ČI NE?

Ze své prak�cké zkušenos� však mohu jednoznačně říci, že pozi�va kastrace 

výrazně převažují nad nega�vy a možnými zdravotními riziky kastrovaných 

zvířat. V naší praxi provádíme kastraci za asistence bipolárního kauteru 

Caimana, který uzavírá velké cévy až do 7 mm, a �m výrazně usnadňuje 

a urychluje čas operace.

Kastrace je nejčastější chirurgický výkon prováděný ve veterinární medicíně. 

Kastrujeme psy, feny, kočky, kocoury, ale také drobné savce (morče, králík, 

fretka, potkan). Dokonce existují zdravotní komplikace u plazů (například 

chameleon, leguán, želva), kdy je nutné provést sterilizaci neprodleně, jinak 

samice hynou.

Proč se tedy hlavně pes a kočka preven�vně kastrují? Samozřejmě jedním 

z hlavních důvodů je zamezení množení nežádoucí populace zvířat. Například 

u nás volně žijících koček, v rozvojových zemích jsou to hlavně kastrace psů, 

a �m i snížení možných rizik přenosů infekčních onemocnění, například 

vztekliny. Dalším důvodem je omezení vrozených vývojových vad, které jsou 

podmíněny gene�cky. Například dysplazie kyčelního kloubu (má ale i další 

faktory, které podněcují vznik tohoto onemocnění), dysplazie loketního kloubu, 

vrozené oční, srdeční a jiné vady. U samců může včasná kastrace zmírnit 

nežádoucí chování (dominance, agresivita). U fen toto nepla�. Přesně naopak je 

tomu ostatně u ramlic (samice od králíka), kde se kastrace provádí jako 

prevence nádorů dělohy, ale také z důvodů zmírnění nežádoucího agresivního 

chování vůči chovateli.

U samců se ve vyšším věku často setkáváme s onemocněním prostaty – 

zánět a benigní hyperplazie (nezhoubné zvětšení prostaty) způsobující urputné 

problémy s močením a kálením. Na vznik hrázkové kýly (perineální) má také 

jednoznačně vliv hladina testosteronu a tlak zvětšené prostaty na svaly v oblas� 

pánve.

MVDr. Veronika Venhodová

Dalším přínosem vykastrované feny je, že nemůže ve vyšším věku onemoc-

nět zánětem dělohy (pyometrou). Zánět dělohy je vždy život ohrožující stav 

a v naprosté většině případů je indikován chirurgický zákrok, bez něhož feny 

hynou. Fena může a nemusí vykazovat výtok z rodidel. Cukrovka nebo-li 

diabetes je také říjí podmíněné onemocnění a pokud je stav řešen zavčas, 

mnohdy stačí fenu vykastrovat a cukrovka sama odezní. Leukémie u fen může 

být bohužel také vyvolaná hormonálními výkyvy.

Pokud mluvíme o pozi�vech kastrace, je nutné zmínit také nega�va. Kastrá� 

mají jednoznačně vyšší riziko obezity. To lze ale samozřejmě korigovat správným 

managementem krmení a fyzické ak�vity. U psů nad 10 kg (zvláště u fen) roste 

riziko močové inkon�nence, která vlivem poklesu hormonů může nastat. Lze ji 

však velmi elegantně řešit medikamentózně. Studie prokázaly, že u velmi časně 

kastrovaných psů velkých plemen (před pohlavní dospělos�), může dojít 

k předčasnému uzávěru růstových zón dlouhých kos� a tudíž ortopedickým 

ob�žím. Kastrá� bohužel vykazují vyšší riziko nádoru prostaty, sleziny a tumoru 

kos� (zhoubný osteosarkom).

Jedna z nejčastějších otázek na veterinárního lékaře, kterou doprovází 

mnoho mýtů a nepravd.

Je jednoznačně prokázáno, že feny, u kterých se provede kastrace před 

prvním háráním, mají pouze 0,5% šanci, že ve vyšším věku onemocní nádorem 

mléčné žlázy. Feny vykastrované po 2. říji mají 8% šanci, že u nich propukne toto 

onemocnění. S každým dalším pohlavním cyklem roste exponenciálně také 

riziko nádorů na mléčné žláze. U koček kastrovaných do 1 roku věku se sníží 

riziko tumoru mléčné žlázy na 80 %.
Zajímavé jsou fakta, že například v Norsku, kde se tyto chirurgické zákroky 

provádí minimálně a více se využívá hormonální an�koncepce na přerušení říje 

nebo nechtěné březos�, mají až 53% výskyt těchto nádorů u dospělých samic. 

Naopak v USA, kde se kastrují zvířata již ve velmi útlém věku (štěňata, koťata), se 

tyto nádory vyskytují pouze u 3 % populace.

Existuje několik studií, které se zaobírají zdravotní problema�kou 

u kastrovaných a nekastrovaných psů a koček, a zohledňují hlavně zdravotní 

pozi�va/nega�va.

Není pravdou, že každá kočka nebo fena by měla mít alespoň jednou za život 

mláďata. Je mýtus, že tyto feny netrpí následně zdravotními problémy 

pohlavního aparátu. Jedinou jejich prevencí je právě včasná kastrace. Ano, 

i vykastrované kočky umí chytat myši. A opravdu si nemyslím, že jsou vykastro-

vaní kocouři nešťastní, ba naopak nemají tendence se tolik vzdalovat od svého 

bydliště a vést boje s dalšími kocoury, a být neustále zranění. O přenosu různých 

infekčních nemocí nemluvě.

Nová op�ka ve Vladislavi

Zároveň kontrolujeme Váš zrak v nové vyšetřovně na nových přístrojích. Pokud 
potřebujete poradit, vybereme nejlepší řešení pro Vaši spokojenost. Pro 

pohodlnější nákup lze pla�t kartou, možnost vystavit fakturu čerpání FKSP, 
přijímáme platby SODEXO (Flexi Pass Card, Dárkový Pass, Flexi Pass, Fokus Pass). 
Rovněž je u nás možnost zakoupit dárkové poukazy pro Vaše blízké.

Vážení spoluobčané,
nově vzniklá op�ka Leony Matouškové ve zdravotním středisku ve Vladislavi 

má otevřeno 5 dní v týdnu.
Přijďte nás navš�vit a vybrat si z nabídky brýlových obrub, slunečních brýlí a 

brýlí pro řidiče, rovněž také brýle mul�fokální, kancelářské nebo úlevové. Od ledna 
bude možnost si u nás pořídit kontaktní čočky včetně zácviku pro prvonositele.

Těší se na Vás op�ka Leona Matoušková.

Přijďte nás navš�vit do zdravotního střediska ve Vladislavi č. 142, nebo nás 
můžete kontaktovat na telefonním čísle 606 749 681 nebo emailu op�ka@ma-
touskovaleona.cz.

Foto: Jakub Mokrý
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Pohádková cesta s lampionem

V sobotu 5. listopadu to v naší Hospůdce u hřiště vypadalo jak v pohádce. 
Tímto bychom Vám chtěli poděkovat, že jste dorazili v tak hojném počtu. 

Opět se ukázalo, že pořádat akce pro Vás stojí za to, je to krásný pocit, když 
vidíme usměvavé a spokojené dě�. Pohádkové odpoledne jsme začali 
společným hledáním pokladu. Poté proběhlo vyhodnocení nejhezčího 
kostýmu, vítězkou se stala Maruška Möhwaldová v úžasném kostýmu robota 
Emila. Procházkou jsme se vydali do pohádkového lesa, kde na nás čekal 
Krakonoš s andělem, kterému dě� odevzdaly svá přání pro Ježíška. Za něj 

dostaly balónky přání, které jsme pak společně vypus�li.
Poděkovat bychom chtěli také všem, kteří pomáhali: rodina Svobodova 

a Kloudova, Luděk Vondrák. Skvělou práci odvedla i obsluha: Marie Vyletělová 
a Michaela Vyletělová, Jituška a náš čert Zdenda. Daně Tůmové vděčíme za 
výborné perníčky, za sponzorský dar děkujeme Alešovi Karafiátovi a jeho rodině 
a také městysi Vladislav. Celou akci nám nafo�l Jakub Jakub Mokrý, též 
děkujeme!     Lenka Vaverková

Komunitní výbor Vladislav uspořádal 28. září 2022 již druhé „Podzimní tvoření“, 
tentokrát zaměřené na výrobu krmítek pro ptáky. Ze zasedací místnos� se ozývala 
kladívka a vrtačky a pod rukama dě� a dospělých vznikala krásná dřevěná 
krmítka. Samozřejmě nesměla chybět ani oblíbená zvířátka z kaštanů a žaludů, 
vyráběli jsme deštníky z papíru a procvičili jsme si prs�ky u výroby náramků.

Děkujeme za přízeň a doufáme, že jste si s námi tvořivé odpoledne užili.

Pokud doma krmítko nemáte a chtěli byste přilepšit ptáčkům, jedno z krmítek je 
umístěno před obecním úřadem. Až budete mít cestu kolem, můžete ptáčkům 
něco  dobrého nasypat.

    Jana Suchánková, foto Jakub Mokrý

Podzimní tvoření ve znamení krmítek

Knižní burza ve vladislavské škole
Vladislavská základní škola se již delší dobu profiluje jako škola 

podporující čtenářskou gramotnost. V rámci této profilace byla 
modernizována žákovská knihovna, byl podstatně rozšířený její fond 
a mimo běžnou výuku jsou pořádány akce pro mladé čtenáře, 
například čtenářské exkurze, besedy s autory dětských knížek či 
čtenářská soutěž.

K těmto ak�vitám v pátek 18. listopadu 2022 přibyla nová – knižní 
burza. V současné době, kdy ceny knih neustále rostou, bylo hlavní 
myšlenkou akce zprostředkovat možnost nákupu zachovalých knih 
pro dě� a mládež za přijatelné ceny. Účastníci akce měli tedy možnost 
jednak nabídnout knihy, které by zůstaly nevyužité, jednak získat 
pěkné vánoční dárky za zlomek ceny nových knih.

Účast byla skromná, ale tento ročník burzy byl “zkušební” 
a pořadatelé předpokládají, že další ročníky získají přízeň žáků, rodičů 
i veřejnos�.

                                                                                        Jitka Mašterová 

Foto: Jakub Mokrý
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Zamezme úbytku ptáků v naší krajině
V loňském roce Česká ornitologická společnost zveřejnila studii,  která 

hodno� změny celkového počtu ptáků v EU v období let 1980–2017. Z ní 

se dozvíme, že v tomto období vymizelo kolem 600 miliónů ptáků, jinými 

slovy – přišli jsme o každého šestého jedince.
Nejvyšší ztráty se týkají  osmi druhů, mezi které patří vrabec domácí, 

konipas luční, špaček obecný a skřivan polní. Pochopitelně za �mto faktem 

stojí lidská činnost a zásah do krajiny. U polních druhů je příčinou úbytku 

způsob obhospodařování půdy nastavený zemědělskou poli�kou. Jedná se 

o spojování polí do velkých celků, rozorávání mezí a remízků, i používání 

chemie při pěstování plodin. Za úbytkem ostatních druhů ptáků stojí 

nedostatek potravy, zejména hmyzu, který je nezbytný pro vývoj mláďat; 

omezené hnízdní příležitos�, znečistění ovzduší nebo klima�cké změny. Je 

dobré si připomenout důležitou roli, kterou �to opeřenci hrají v celkovém 

fungování biosféry. Ztráta stovek milionů jedinců velmi pravděpodobně 

ovlivní výhody a služby, které příroda lidem přináší. Ať už je to kontrola škůdců 

zemědělských plodin, kterou zajišťují hmyzožraví ptáci, nebo kladný vliv na 

psychiku a životní pohodu, který nám přináší každodenní pobyt v přírodě, 

poslouchání zpěvu a pozorování živočichů kolem nás. Pro úplnost je třeba 

zmínit, že některých ptačích druhů naopak přibylo. Jedná se o kosa černého, 

pěnici černohlavou nebo budníčka menšího. Každý rok pořádá Česká 

ornitologická společnost sčítání ptactva, kterého se může zúčastnit každý 

dobrovolník. Čím víc lidí se zapojí, �m větší je plošné pokry�, a �m přesnější 

a kvalitnější jsou získané údaje. Důležitá je však znalost jednotlivých druhů. 

Pokud se budete ch�t podílet na monitoringu, bližší informace najdete na 

h�ps://www.birdlife.cz/. Víte, že ČOS každoročně vyhlašuje ptáka roku? 

Vybere některý druh, který pak podrobně představí veřejnos�. V letošním 

roce byl zvolen zvonek zelený. V minulých letech se �mto  �tulem moli pyšnit: 

káně lesní (2021), jiřička obecná (2020), hrdlička divoká (2019), sýček obecný 

(2018).
Pokud nám tato situace není lhostejná, zamysleme se nad �m, co můžeme 

pro ptáky udělat, abychom omezili jejich vymírání. I když pomoc jednotlivce je 

jen malou kapkou v moři důležitých změn, zato je změnou velmi podstatnou. 

Už jenom proto, že ji jednoduše zvládneme úplně všichni. V zimním období má 

tradici krmítko se slunečnicovými nebo jinými olejnatými semeny. 

Pamatujme, že do krmítek nepatří lidské potraviny, které by mohly způsobit 

zdravotní problémy. Můžeme se řídit jednoduchým pravidlem - přikrmujeme 

�m, co by ptáci našli v přírodě. A pozorování ptáků na krmítku je rovněž velice 

uklidňující a zajímavé. Letos na akci podzimního tvoření byla možnost si 

vlastnoručně vyrobit krmítko z připraveného materiálu. Další možnos�, jak 

zpomalit úbytek ptáků, nám poskytne vlastní zahrada. Opeřencům vyhovuje 

pestrá zahrada plná vzrostlých stromů a keřů, ve kterých se mohou schovat 

a vybudovat hnízda. V některé čás� zanechejme maličko zanedbaný, bujnější 

trávník, který se rychle stane útočištěm mnoha druhů hmyzu, bez kterého se 

někteří ptáci obejdou jen těžko. Není třeba zastřihávat kvě�ny hned po 

odkvětu, nechme dozrát semena, která jim slouží za potravu. Rovněž 

ponechání pár jablek na větvích nebo vysazení ptačího zobu jim bude k užitku. 

V období delšího sucha a horka, nebo teď v zimě, kdy mrzne, trpí ptáci žízní. 

Pokud se ve vaší blízkos� nevyskytují přirozené zdroje vody, jako jsou 

nezamrzající řeky a potoky, připravte pro ptactvo vhodná pítka a misky. 

Nebuďme lhostejní k tomu, co se s přírodou kolem nás děje, ale dejme si 

pěkné předsevze� do příš�ho roku, že něčím prospěšným každý z nás přispěje 

ke zlepšení situace.      Iva Ryglová

Šikovné ruce

Nejvíce mě na mé práci baví nezávislost a svoboda. Jestli se mě ptáte, jakou 

konkrétní činnost mám nejradši, tak z toho všeho budu těžko vybírat. Baví mě to 

jako celek. Z ruiny vybudovat místo, kde budou lidé spokojeně žít, to mi dává 

smysl.

Z 90% jsou našimi zákazníky soukromé osoby, kde pro ně zajišťujeme 

výměnu a montáž otopných těles, rozvodů vody, topení a plynoinstalací včetně 

všech revizí. 10% našich zakázek tvoří firmy pro které subdodavatelsky 

provádíme práce našeho zaměření. Pro nás nejvýznamnějším zákazníkem 

z firem je TTS Třebíč, pro které už 12 let připojujeme výměníkové stanice po 

celém okresním městě. Jednou pro nás velice zajímavou zakázkou od této firmy 

byla montáž výměníkových stanic v celé obci Dukovany, kde jsme připojili na 

nově vybudovaný systém dálkového topení přes 300 rodinných domů včetně 

napojení na jejích stávající systém vytápění. Tato zakázka byla docela časově 

náročná vzhledem k tomu, že se jednalo o období krátce před topnou sezonou.

Naši rubriku šikovné ruce již nemusíme představovat. Koho bychom Vám 
ale chtěli v tomto čísle zpravodaje představit jsou naši vodaři, topenáři, 

plynaři. Pány, kteří v městysi Vladislav žijí nebo podnikají v tomto náročném 
a tak potřebném řemesle. 

Tomáš Polehla, VTP Polehla, s.r.o.
Instalatérem jsem se vyučil v roce 2013 na SŠ stavební Třebíč. Při rozhodová-

ní o budoucím povolání to nebyla moje první volba, ale člověk míní, osud mění. 
Ve škole mě začalo řemeslo víc zajímat a s praxí i bavit. Po ukončení vzdělání 
jsem si založil živnost a jezdil pracovat po ČR. Po čase jsem dostal nabídku práce 
v Německu, kterou jsem přijal a začal se učit jazyk. 

Poptávka po tomto řemeslu je velká, a proto jsem v roce 2022 založil s.r.o. 
VTP Polehla, kde se mnou nyní pracuje 7 spolupracovníků a pevně věřím, že 
tento počet není konečný. Spolupracujeme především se stavebními firmami. 
Nyní jsme se třeba kupříkladu podíleli na rekonstrukci prostor pro obvodního 
lékaře a op�ky v lékařském domě ve Vladislavi. 

V roce 2019 jsem se vrá�l zpět do ČR a začal podnikat téměř od začátku. 
Začínal jsem malými opravami např. výměnou radiátorů, rozvodů vody a topení 
atd. Jelikož jsem se chtěl dále v tak rozsáhlém oboru vzdělávat, navštěvoval 
jsem různá školení a rozšiřoval rozsah prováděných prací (např. o rekuperace, 
tepelná čerpadla...). Na provádění všech těchto dalších činnos� je nutné mít 
potřebná oprávnění.  

Skoupil Josef
Vyučil jsem se v letech 1993-1996 na středním odborném učiliš� Kosmákova 

v Třebíči (v současnos� se učiliště nachází na ul. Kubišova). Byla to jasná volba. 
Na studia jsem nikdy nebyl a manuální práce mi nevadila, byl jsem k ní celý život 
veden, a tak jsem u řemesla zůstal. Hned po vyučení jsem nastoupil jako 
zaměstnanec do zemědělského družstva Okřešice do zednické party. V roce 
1997 jsem nastoupil na rok na vojnu a potom se vrá�l zpět. 

V roce 2000 jsem začal jako OSVČ. Již 16 let pracuji se svým bratrem. 
Neumím si představit, že bych zakázky realizoval s někým jiným. Je vyučený 
instalatér, takže se to hodí, ale společně děláme všechno, co je potřeba. 
Nejčastěji provádíme kompletní rekonstrukce interiérů na klíč, nebo zřízení 
koupelen v novostavbách. Zakázky provádíme téměř výhradně pro soukromé 
osoby. Pro firmy velice výjimečně. Nejzajímavější zakázka byla obkládání 
koupelen na zámku v nedaleké Valči pro Pana Bronislava Valu. Byla to pro nás 
velká výzva. Vše dopadlo velmi dobře a my jsme měli tu čest podílet se �mto 
způsobem na vybudování všech koupelen v historické čás� zámku a později 

i mnoha koupelen přilehlých objektů. Měli jsme tedy příležitost blíže poznat 

velmi výjimečného člověka, se kterým byla nesmírná radost spolupracovat. 

Karásek Luděk – B&K - VODA, TOPENÍ, PLYN
V oboru topenář/instalatér jsem se vyučil v roce 1994 v Třebíčském 

stavebním učiliš�. Hned po vyučení jsem se přestěhoval do Brna, kde jsem 13 let 

pracoval pro topenářskou firmu. Za dobu působení u této firmy jsem nabral 

dostatek řemeslných zkušenos� a profesních kvalifikací jako jsou např. státní 

zkoušky pro svařovaní plynových zařízení a jelikož mě můj otec dost často 

mo�voval k tomu, abych zkusil pracovat na vlastní živnostenský list a byl tak 

svým pánem, tak jsme v roce 2007, se svým společníkem a kolegou Jiřím Břízou, 

začali pracovat pod značkou B&K – VODA, TOPENÍ, PLYN. Zabýváme se montáží 

rozvodů vody, topení a plynu včetně instalace kotlů a jejich servisu. Vlastníme 

cer�fikaci na montáž kotlů pro biomasu, která je nezbytná k dotačním 

programům. Dotace na tyto kotle a solární ohřevy umíme pro zákazníky i vyřídit.

Práce, kterou dělám je pro mě i koníčkem, baví mě na ní řešit trasy a systémy 

vytápění budov a asi bych si nedokázal představit, že bych pracoval někde na 

jednom místě. Ve firmě jsme celkem čtyři. Kolega Bříza zajišťuje především 

administraci a chod a koordinaci zakázek, realizaci pak řeším já a můj dlouholetý 

kamarád a pracovní kolega Ivan Šidlo z Třebíče. V letošním roce poskytujeme 

i praxi pro dalšího našeho kolegy, kterým je syn od mé manželky Tomáš, který je 

ve druhém ročníku oboru topenář/instalatér. Je to šikovný a učenlivý mladík, se 

kterým počítáme nastálo i do budoucna.  

Zpracovaly: Dana Augus�nová, Lenka Mokrá
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Bezpečně přes most
Na začátku listopadu letošního roku byla 

provedena částečná rekonstrukce mostu přes 
řeku Jihlavu u bývalého Pazderníkova mlýna. Na 
stávající mostovce byla vybudována nová provizorní 
lávka, po které se dá přejít bezpečně na druhou 
stranu a dále pokračovat do Pozďátek, Dobré vody 
nebo okolo řeky do Třebíče. 

Za zhotovení lávky je zapotřebí poděkovat týmu 
vladislavských dobrovolných hasičů pod odborným 
vedením pana Fran�ška Dvořáka.  -ZL,JO-

Na mostu, zejména potom na dřevěné kontrukci 
mostovky se znatelně podepsal zub času, takže 
přejít bylo možné pouze na vlastní nebezpečí a tato 
informace byla i na mostu umístněna. Městys 
Vladislav v zájmu bezpečnos� přecházejících 
občanů proto rozhodl o vybudování provizorní 
lávky, která by umožnila bezpečný přechod přes 
most. Městys Vladislav nicméně žádá občany, aby 
přes most přecházeli se vší opatrnos� a pouze po 
nové lávce.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA VLADISLAV ZVE VŠECHNY ZÁJEMCE NA VÝ TVARNÉ DÍLNY

17 VELIKONOČNÍ 
KERAMIKA

únor

2023
24 JARNÍ VĚNEC

března

2023
28

MALOVÁNÍ 
NA TEXTIL

dubna

2023
26 MALOVÁNÍ 

NA HEDVÁBÍ

května

2023

NA VŠECHNY DÍLNY JE POTŘEBA SE PŘIHLÁSIT VE ŠKOLE

Odpoledne pro Elenku

Příběh děvčátka, kterému osud nadělil onemocnění 
zvané spinální svalová atrofie, už vladislavš� i obyvatelé 
okolních obcí znají. Už několikrát měli příležitost pomoci, 
a přesto opět přišli a dokázali, že nejsou lhostejní. A že jich 
nebylo málo! Každý, kdo se akce zúčastnil, mohl přispět 
finanční částkou a odnést si upomínkový předmět. Dárky 
pro návštěvníky připravily dě� z mateřské a základní školy. 
Pro zpestření bylo na odpolední program přidáno 
fotografování, vykrajování ovoce, cukrářské zdobení 
nebo míchání nealkoholických nápojů.

Ve čtvrtek 13. října pracovníci Základní a mateřské 
školy Vladislav podali pomocnou ruku a zorganizova-

li sbírku, jejíž výtěžek byl připsán na konto Šance Elence.

V kasičce se pro Elenku nashromáždilo 
přesně 22.492 Kč. 

Všem dobrým lidem, kteří se přišli podívat a přispět na 
dobrou věc, ze srdce děkujeme a přejeme jim hodně 
zdraví a štěs� v jejich životě.  Gabriela Plajerová

Den bez aktovek
V úterý 29. listopadu to ve škole vypadalo jako v úschovně zavazadel. Podívejte se, v čem si přinesli 
žáci svoje učení.
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Drahé kameny v Hostákově?

Dle ezoteriky jde o mimořádně mocný kámen s obrovskou ochrannou silou. 
Zahání nega�vní emoce, stres, nespavost a noční můry. Tiší strachy, vztek, obavy 
a zlobu. Potřebujete-li se soustředit a přijmout nové myšlenky či se rozhodnout, 
ametyst by neměl na vašem stole či dlani chybět. Navíc rozvíjí intuici a podporuje 
proměnu záměrů ve skutečnost. Pomáhá při boji se závislostmi. Ametyst svého 
nositele ochraňuje a dodává mu op�mismus do života. Posiluje věrnost a lásku.

AMETYST

V českých zemích byla od středověku nejproslulejší výzdoba fialovými ametysty 
s bílými vrostlicemi achátu, pocházejících z lokality Ciboušov na Klášterecku na 
jižním úpa� Krušných hor. Z kamenů se řezaly a leš�ly čtyř- až pě�boké desky; 
dochovaly se v obkladech kaplí sv. Kateřiny a svatého Kříže na hradě Karlštejně, 
a v kapli sv. Václava v katedrále sv. Víta v Praze. Výzdobou kaplí pomocí těchto 
drahých kamenů chtěl císař Karel IV. údajně evokovat Nebeský Jeruzalém a jeho 

hradby podle biblického textu Vidění sv. Jana. Další teorie hovoří o meditačním 
účinku ametystu na mysl císaře za jeho pobytu na Karlštejně. Další ametysty dal 
císař vložit do Svatováclavské koruny, do zlatého korunovačního kříže a do 
několika relikviářů ve Svatovítském pokladu. Ametyst se na území bývalého 
Československa nalézá v Krušných horách, okolo Kozákova v Českém ráji, dále na 
Chebsku, v Jeseníkách, v Moravském krasu, na Vysočině na Žďársku a Třebíčsku 
(Bochovice, Hostákov, Valdíkov, Smrk, aj.). Proslulé byly žezlové krystaly ametystu 
z dolů okolo Banské Š�avnice ve středním Slovensku.
Ve starověku se ametyst používal jako talisman pro� následkům nadměrného 
pi�. Jako kámen měl probouzet bdělost vyšší mysli, zasvěcovat do tajných věd 
a zesilovat vyšší duševní schopnos�. V (arci)biskupských prstenech pak 
manifestuje duševní sílu a vnitřní mravní čistotu. Ametyst je dodnes používán pro 
své údajné léčebné účinky v mnoha léčitelstvích světa.

Zasvěcení mineralogové a obyvatelé Hostákova vědí, že Třebíčsko je přímo 
rájem sběratelů krystalických forem křemene ve všech jeho barevných 

variantách. Křemen – chemicky oxid křemíku – je obyčejný kámen, který 
v podobě křemenných žil pro�ná žulosyenity třebíčského masivu. Do du�n 
krystalizuje v klencové soustavě a sběratelsky i šperkařsky atrak�vní jsou 
především jeho barevné formy – žlutý citrín, fialový ametyst, kouřově hnědá 
záhněda, černý morion. Čirá forma křemene nese název křišťál. Nálezy těchto 
polodrahokamů proslavily malé obce na Třebíčsku, kde chudý kamenitý kraj ostře 
kontrastuje s krásou barevných krystalů křemene. Názvy obcí Bochovice, 
Hostákov, Valdíkov či Koja�n nechybí v žádné české a zpravidla ani zahraniční 
mineralogické literatuře. Možnos� nálezů pěkných drúz nejsou zdaleka 
vyčerpány, ale pro nejhezčí krystaly je třeba kopat stále hlouběji, obvykle do 
hloubky kolem 2 m. Barevné křemeny horší kvality je stále možno nalézt na 
polích, a zvlášt rozzářené dětské oči ocení každý takový objev.

Název snad pochází z řeckého slova amethystos = neopojivý. Jako šperk měl 
ametyst význam už od starověku. Korále z ametystu jsou známy ze starověkých 
kulturních civilizací Egypta, Sumeru a Baktrie v Afghánistánu a Tádžikistánu. 
Purpurové ametysty pocházejí z Afriky, ze Srí Lanky a z Bornea. Ametyst se od 19. 
stole� exportuje hlavně z Brazílie a Uruguaye. Nádherné ametysty pocházejí 
z mnoha afrických zemí (Zambie, Kongo, Madagaskar …), Cejlonu, Indie a dalších 
zemí světa.

Ametyst je minerál, odrůda křemene rozličných ods�nů fialové barvy. Počítáme 
ho mezi drahé kameny, je oblíbeným materiálem pro výrobu různých ozdob 
a šperků. Nachází se především v du�nách zásaditých hornin (geodách). Má 
celou řadu fialových ods�nů, od světlých tónů až po tmavé, někdy bývá až 
purpurově zbarvený. Některé ametysty jsou průhledné, jiné jen průsvitné, další 
neprůsvitné, tzv. opakní. Kvůli svému zbarvení jsou velmi oblíbené. Na přímém 
slunci ztrácí barvu.

CITRÍN

MUDr. Jaromír Šilhavý

Morion (z la�nského morrosus, tj. ponurý, temný) je tmavě hnědá až černá 
neprůsvitná odrůda křemene (SiO2), přesněji odrůda záhnědy, s níž má prak�cky 
shodné vlastnos�. Využívá se ve šperkařství a pro technické účely.

Citrín je žlutá, zlatožlutá až žlutozelená varianta křemene. Zbarvení také odpovídá 
názvu, který je odvozen od slova „citrón!. Původ zabarvení stále nebyl uspokojivě 
vyřešen. U čás� citrínů je barva způsobena malým množstvím hlinitých iontů ve 
struktuře – obdobně jako u záhnědy, ale mechanizmus vzniku zabarvení je 
odlišný.

MORION

ZÁHNĚDA
Záhněda (SiO2) je odrůda křemene (oxid křemičitý), která je zabarvená příměsí 
hliníku, sodíku a lithia. Jedná se o poměrně rozšířený drahý kámen, který je často 
vyhledáván pro svoji tmavě hnědou barvu. Záhněda se využívá jak ve zlatnickém 
průmyslu, tak v léčitelství. Jsou jí přisuzovány uklidňující a pročisťující účinky.

Citrín HostákovAmetyst Hostákov Morion Hostákov Záhněda Hostákov

I přes zamračené počasí se drakiáda vydařila Odpoledne 1. října se i přes zamračené 
počasí vydařilo. Vítr foukal tak, že se do 

oblak vznesl téměř každý drak. A že jich bylo! Od 
duhového jednorožce přes barevného motýlka 
až k pestře zbarveným dravcům. Nádhera!

Je krásné pozorovat dě� i rodiče, jak se 
společně vrací do let dávno minulých, kdy tato 
podzimní činnost byla běžnou součás� života. 
V dnešní době se tyto tradice bohužel pomalu 
vytrácejí, a proto jsme moc rádi, že jste se 
zúčastnili v tak hojném počtu a užili si to spolu 
s námi. Děkujeme.

Když draci dolétali, pochutnali jsme si na 
pečených bramborách a jablíčkách, opekli jsme 
si i buř�ky a vyrobili si různé podzimní 
dekorace.

Lenka Vaverková
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Foto: Jakub Mokrý
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